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ANDELSBOLIGER har længe været 
omgærdet af en række myter og mis-
forståelser. 

Mange tror fx, at der kun findes 
andelsboliger i København og på Fre-
deriksberg. Jeg hører også folk tale om, 
at andelsboligerne (i hovedstaden) er 
blevet lige så dyre som ejerlejligheder, 
og at priserne er stukket helt af. Fakta 
viser dog noget helt andet!

Andelsboligerne i København koster 
under halvdelen af ejerboligerne pr. 
kvadratmeter. Og de nyeste tal fra 
Danmarks Statistik viser, at prisud-
viklingen på andelsboliger er mere 
afdæmpet og mere stabil end priserne 
på ejerboliger.

Myter og misforståelser skygger des-
værre for den reelle viden om vores 
ejerform og kan skabe udfordringer for 
os ude i foreningerne. Uvidenheden 
findes både blandt nye andelshavere, 
eksisterende andelshavere og ikke 
mindst blandt landets politikere.  

Især sidstnævnte kan skabe pro-
blemer for os som organisation og i 
de enkelte foreninger, hvorfor ABF, 
udover at hjælpe og vejlede vores 
medlemmer, også har en stor opgave i 
at udbrede reel viden om andelsbolig-
formen.

Men der er mange interesser på spil. 
Nogle andelshavere, der ønsker at flyt-
te for måske at købe et parcelhus, kan 
have en interesse i at få flest mulige 

penge med sig, mens andre husker, at 
netop en lav pris på andelsbeviset var 
det, der sikrede deres mulighed for at 
komme ind på boligmarkedet. 

Vi skal som andelsboligforeninger 
blive ved med at have for øje, at vi 
skal placere os lige i midten af bolig-
markedet - så vi stadig er et billigere 
alternativ til ejerboligerne, men også 
kan fungere som trin på en boligtrap-
pe, hvor man eksempelvis kan bevæge 
sig fra lejer til andel og videre til ejer.

At afmontere myter om andelsbo-
liger er afgørende for at give et mere 
nuanceret billede af, hvad vores bolig-
form indebærer og kan. Det er vigtigt, 
hvis vi i fremtiden fortsat skal have 
denne unikke boligform, som sikrer, 
at priserne i hovedstaden ikke stikker 
helt af, og at vi har en by, der hænger 
sammen.

Hans Erik Lund, Landsformand

" Andelsboligerne i Køben-
havn koster under halv-
delen af ejerboligerne pr. 
kvadratmeter." 

MYTER OG 
MIS FOR

STÅELSER
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Daloc Sikkerhedsdør stopper ikke bare tyveknægte. Den beskytter 
også mod brand, støj, røg og mados. Døren har et unikt design, der 
sikrer holdbarhed og sikkerhed i mange, mange år. En investering 
for livet, og for naboskabet.

Læs mere om, hvordan du beskytter hjemmet på daloc.dk

Døren der beskytter 
de vigtige ting i livet. 
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POLITIK

EJENDOMSVURDERINGER

ABF er klar med 
grundskyldshjælp

DE NYE EJENDOMSVURDERINGER har været lidt 
af et kaos for ejerboligerne, så derfor har ABF 
haft et tæt samarbejde med Vurderingsstyrel-
sen.

- Det har blandt andet betydet, at vi har fulgt 
og har skrevet om vurderinger, beregninger 
og regler allerede fra for et år siden, og vores 
medlemmer har løbende kunnet følge med hos 
os og spørge til både vurderinger og skatter, 
siger juridisk chef i ABF, Anne Kristensen.

- Vi fik også arrangeret et webinar for med-
lemmerne sammen med Vurderingsstyrelsen, 
hvor de langt over 100 deltagere  kunne få 
afklaring på mange af de spørgsmål, de havde, 
tilføjer Anne Kristensen.

Var i tvivl
Sagen er, at andelsboligforeninger betaler 
skat af værdien af deres grund – den såkaldte 
grundskyld. Derfor kommer der nye grund-
vurderinger, der skal bruges til at beregne den 
fremtidige skattebetaling. De endelige vurde-
ringer ventes først i 2025, men de foreløbige 
kom her i slutningen af 2023, hvor de får be-
tydning for den skat, der skal betales fremover.

- Der kunne vi se på webinaret, at folk var 
meget i tvivl om vurderinger, regler, og hvad 
de skal betale. Særligt var der bekymring for, 
hvor store stigningerne i vurderingerne kan 
risikere at blive, siger Anne Kristensen.

På webinaret kunne Vurderingsstyrelsen 
delvist bekræfte, at der vil være store stignin-
ger nogle steder på baggrund af, at vurderin-
gerne laves ift. ”bedste udnyttelse” af grun-
den, og at de tidligere vurderinger var relativt 

forskelligartede. Det afstedkom også en del 
spørgsmål omkring lokalplaner, plangrundlag 
og BBR’s betydning for vurderingerne.

- Der gjorde styrelsen klart, at lokalplanerne 
vurderes automatisk, hvor de er tilgængelige, 
og at der frem mod de endelige vurderinger 
vil være en manuel gennemgang, så vurderin-
gerne bliver så korrekte som muligt. Dertil vil 
foreningerne kunne fremsende dokumentati-
on i forbindelse med deklarationsprocessen, 
påpeger ABF’s juridiske chef.

Klar til stigning?
Det, som foreningerne skal forholde sig til nu, 
er dog blot, om der er en stigning i den nye 
vurdering af grunden ift. den tidligere vur-
dering. Her vil den kommende skattebetaling 
maksimalt kunne stige med 2,8 procent.

Til næste års betaling kan man stige noget 
mere, idet stigningen vil tage udgangspunkt i 
den nye vurdering, fremfor hvad foreningen 
hidtil har betalt.

Der er dog en begrænsning på stigningen, 
der principielt set kan gælde uendeligt, lige-
som grundskyldspromillen (skatteprocenten) 
vil være sat markant ned i alle kommuner.

De nye foreløbige vurderinger kan ses på 
Vurderingsportalen, hvor der også er infor-
mation og mulighed for at få svar på mere 
specifikke spørgsmål.  

Derudover hjælper ABF’s medlemsrådgivning også 
gerne ift. det foreningsretlige, ligesom I opfordres 
til at holde øje med abf-rep.dk, hvor vi løbende 
informerer om nyt ift. vurderinger og betalinger. 

ABF har fokus på at hjælpe foreningerne, 
så de ved, hvad de skal betale i grundskyld 
fremover – og hjælpen fortsætter i det nye år.

  MICHAEL THØNNINGS    SHUTTERSTOCK
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Når I vælger en ladeløsning fra Clever, får I en fælles løsning, 
hvor I har det store overblik, og vi står for alt andet. Installationen er til 
en fast engangspris, og I kan endda lade til en fordelagtig pris pr. kWh 

– også på hele Clevers ladenetværk.

Se, hvordan I kommer i gang på
clever.dk/boligforening

Vi er eksperter
i opladning, så I ikke
behøver være det

POLITIK

NYE OPGAVER

 HVAD KAN  
ANDELSBOLIGERNE  
 VENTE I 2024?

DER VAR NÆPPE nogen andelshavere, der 
havde troet, at de i 2024 stadig skulle bruge en 
mere end ti år gammel offentlig vurdering, når 
de skulle værdiansætte deres ejendom. 

Men sådan er politik så omskifteligt. Ting, 
man tror, er sikre, fordi der er enighed blandt 
branche og politikere, kan pludselig ende i 
grøften, når nye politiske vinde blæser.

Årets største overraskelse var derfor, at der 
ikke kom en ny lov om værdiansættelse af 
andelsboliger.

Der var ellers programsat et lovforslag i Fol-
ketinget flere gange i løbet af 2023. Men hver 
gang blev det trukket tilbage.

Noget tyder på, at det skyldtes, at man fra 
politisk side har været uenige om synet på 
andelsboligerne. I stedet for at glæde sig over, 
at man har en unik boligform, der placerer sig 
midt mellem leje og eje, og hvor man i fæl-
lesskab løfter byrden og ejer boligen sammen, 
har man haft to fløje. Én mener, at andelsbo-
liger er ”for dyre”, og priserne skal fastfryses, 
mens den anden mener, at andelsboligerne er 
for regulerede og skal følge ”det frie marked”.

Boligudspil på trapperne
Spørgsmålet er, om 2024 vil byde på et 
kompromis - og i så fald hvilket. Der kommer 
forventeligt et boligudspil i år, som også vil 
indbefatte andelsboligerne, og fra politisk 

hold vil man gerne løse udfordringer på bolig-
området - også selvom man ikke er helt enige 
om, hvad udfordringerne er.

Fakta taler dog for ikke at ændre for me-
get ved andelsboligerne. Senest viser tal fra 
Danmarks Statistik, at andelsboliger har været 
sikre og stabile i deres prisudvikling, mens 
ejerboliger er steget mere, men også har været 
letpåvirkelige og med store udsving. Dertil 
viser undersøgelser, at andelsboligen har en 
vigtig rolle for fællesskaberne, og at man risi-
kerer at rokke ved balancen på boligmarkedet. 

Og især ubalancer er noget, man ikke vil ud 
i efter panikken med ejendomsvurderinger for 
ejerboliger, hvorfor det også bliver interessant 
at følge de nye grundvurderinger for andels-
boliger, hvor de foreløbige er kommet. Det kan 
også udfordre politikernes planer. 

2023 blev derfor et år i limbo, hvor man hen 
mod slutningen dog fik lukket et hul i reglerne 
om tilbudspligt - og der var faktisk nogen i 
boligudvalget, der arbejdede på at lukke begge 
kendte huller. 

Så der er politisk velvilje og en lyst til at 
kigge på andelsboligområdet - men dermed 
også en fare for, at politikerne vil for meget. 

Der er dog garanti for, at ABF får en del at se 
til her i 2024 - og vi skal nok holde jer opda-
terede.  

Nyt år - ny tid for andelsboligerne? ABFnyt 
samler op på det politiske andelsboligår og 
kigger ind i 2024. 

  MICHAEL THØNNINGS
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”JEG HAVDE IKKE RÅD 
TIL EN EJERBOLIG I 
KØBENHAVN”
Københavnerbydelen Grønttorvet fylder fem år og har i 2023 vundet 
”Blandet By Prisen”. ABF har snakket med to af områdets andelsbolig-
foreninger om fællesskab og den blandede by.

 LISE CLEMMENSEN    JACOB NIELSEN OG PRIVATFOTOS

Martha Peder-
sen i A/B Iris 
Hus’ tagterrasse, 
som ofte til-
trækker naboer-
ne, når vejret er 
lidt varmere.

”SELVOM ANDELSBOLIGMARKEDET på mange 
måder er udfordret i dag, så ser den omdisku-
terede boligform ud til at være en central del 
af svaret, hvis man ønsker at skabe blandede 
byer med adgang for den brede befolkning 
med mellemindkomster.” Citatet stammer 
fra Cevea-rapporten ”Andelsboliger er fortsat 
en mellemvej mellem ejer- og lejeboliger” fra 
2022. 

Og der er fortsat brug for en mellemvej. Det 
kan 75-årige Martha Pedersen skrive under 
på. Den pensionerede sygeplejerske rev i 2018 
teltpælene op fra en andelsboligforening i 
Støvring syd for Aalborg, hvor hun havde boet 
i 20 år og også været formand. Flyttekasser-
ne blev i stedet for pakket ud i A/B Iris Hus 
Karréen i den nye bydel Grønttorvet i Valby i 
København, 379 kilometer fra den nordjyske 
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GRØNTTORVET

DEN BLANDEDE BY

provinsby. En mobilitet på boligmarkedet, 
som Martha tilegner lige præcis andelsbolig-
formen:

− Jeg havde længe kigget efter en bolig i 
hovedstaden, så jeg kunne komme tættere på 
min datter og hendes familie, men jeg havde 
ikke råd til en ejerbolig i København. Heldig-
vis så jeg den her andelsbolig som projektsalg 
og slog til. Det har jeg ikke fortrudt ét eneste 
sekund, fortæller den nu forhenværende 
nordjyde.

Ifølge tal fra Realkredit Danmark er den gen-
nemsnitlige kvadratmeterpris for en andelsbo-
lig i København by opgjort til 25.900 kroner. 
Til sammenligning er kvadratmeterprisen for 
en ejerlejlighed i København by godt 51.000 
kroner.

Liv på legepladsen
Martha Pedersen bor i en toværelses stuelejlig-
hed på 70 m2 med en lille have. I 2018 betalte 
hun 564.000 kroner i andel og med en måned-
lig boligafgift på 7.000 kroner. Den ældre kvin-
de bor side om side med naboer i alle aldre og 
en mangfoldighed i etnicitet og uddannelse. 
En mangfoldighed, som hun savnede i Støv-
ring.

− I min gamle andelsboligforening var vi alle 
oppe i årene, og det var lidt de samme, som 
holdt hjulene i gang. Mange havde solgt en 
ejerbolig og havde sommerhus eller ville helle-
re spille tennis og golf end at gå ind i bestyrel-
sen. Her i København er der andelshavere i  
alle aldre, og alle hjælper hinanden. Der er 

1. Andelshaverne 
i A/B Dahlia Hus 
sørger for grøn-
ne plantekasser 
året rundt.

2. Gulv-til-loft 
vinduer er en 
sjældenhed i 
Københavnske 
andelsboligfor-
eninger.

3. Det grønne 
område midt i 
bydelen skaber 
luft mellem de 
tætpakkede 
ejendomme.

Andelshavere i A/B Iris Karréen Hus mødes til en fredagsdrink i foreningens 
væksthus – også på de kolde dage.

2

3

1
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GRØNTTORVET

flere aktive hænder, og alle hjælper til om 
foråret med alt det grønne og hjælper også til, 
når vi lukker ned om efteråret. Og der er altid 
liv på legepladsen, fortæller Martha, som også 
er medlem af A/B Iris Hus Karréens grønne 
udvalg.

Fællesskabstanken
FB Gruppen står som udvikler af Grønttorvet, 
som i 2023 vandt ”Blandet By Prisen”, der 
uddeles af Landsbyggefonden og nyhedsmedi-
et Byrummonitor. Prisen gives til et nyt eller 
transformeret boligområde, der er lykkedes 
med at skabe en attraktiv, blandet by med et 
aktivt fællesskab på tværs af forskellige typer 
af beboere.

Juryen til Blandet By Prisen har tidligere ud-
talt, at Grønttorvet løser en vigtig opgave i det 
moderne samfund, fordi bydelen modvirker en 
udvikling, hvor folk rykker sammen i bestemte 
områder med nogle, der ligner dem selv.

− Hvis vi skal bevare sammenhængskraften 
i Danmark, hvor folk mødes på tværs, er den 
slags byggerier vigtige, forklarede formanden 
for juryen seniorforsker Marie Stender fra 
Aalborg Universitet. 

FB Gruppens direktør Hans-Bo Hyldig har 
både haft ejer, leje og andel i fokus, da det 
170.000 m2 store område skulle byplanlægges:

− Jeg har haft et stort ønske om at skabe en 
bydel med nærhed, fællesskab og mangfoldig-
hed. En bydel, som afspejler det samfund, som 
vi lever i. Vi skal ikke være adskilte i ejerboli-
ger, almene boliger, privatudlejning og andels-
boliger i hver sit kvarter. Københavns Kommu-
ne har et stort fokus på de almene boliger, og 
privat boligudlejning vinder også mere frem. 
Derfor ville jeg skabe en bydel med plads til 
alle boligformer, forklarer Hans-Bo Hyldig. 

Udvikleren har da også haft blikket stift 
rettet mod andelsboliger, som han mener kan 
tilføre fællesskabstanken til den nye bydel 
uden de store sværdslag:

− Andelsboliger er jo karakteriseret ved 
et stort fællesskab alene i ejerformen, fordi 
andelshavere ejer ejendommen i fællesskab og 
er fælles om at tage beslutninger. Andelsha-
vere er mere open-mindede end jeg oplever 
lejere og boligejere være, og andelshavere 
vil gerne i dialog og skabe kontakt til deres 
naboer. Fællesskabet har nok lidt svære vilkår 
i de to andre boligformer. Derfor har vi også 
ansat en fællesskabskoordinator, som skal 
styrke fællesskabet på Grønttorvet på tværs af 
ejerformer, forklarer han.

Bosnisk flygtningebarn 
Mangfoldighed er ikke tomme ord fra Hans-
Bo Hyldig. Det er Nedim Husic et rigtig godt 
eksempel på. Den 35-årige administrations-
chef flygtede som barn fra krigen i Bosnien til 
Danmark sammen med sine forældre. Familien 
fik anvist en almen bolig i Valby, hvor hans 
forældre stadig bor. 

− Jeg har både boet til leje og på kollegium. 
I dag bor jeg sammen med min kæreste og to 

Andelsboli-
gen spiller en 

afgørende rolle 
ift. mobilitet på 
boligmarkedet. 

Nedim Husic, 
med bosniske 

rødder, har 
boet til leje, på 

kollegium og nu 
i andelsbolig.

Om Grønttorvet:

Grønttorvet i Valby tæller 3.000 boliger som ejer-, 
leje- og andelsboliger samt ungdoms- og seniorboliger. 
Bydelen har tre andelsboligforeninger med knapt 250 
andele. 

Området indeholder fx fællesområder, multibane, 
væksthuse, legepladser og spisehus.

En fireværelses lejlighed på 110 m2 i fx A/B Dahlia Hus 
koster cirka 890.000 kroner i andel og med en månedlig 
boligafgift på 11.415 kroner. Som nystiftet og nyopført 
andelsboligforening er foreningens primære udgifter 
tilbagebetaling af fastforrentede lån.
www.grønttorvet.dk

Kilder:
www.sundhedsstyrelsen.dk > Udgivelser 2023 > 
Sygdomsbyrden
www.sm.dk > Nyheder > 21. juni 2023
www.cevea.dk > Analyse

http://www.sundhedsstyrelsen.dk
http://www.sm.dk
http://www.cevea.dk


JANUAR 2024   |   ABFNYT   11

børn i en fire-værelses andelslejlighed i A/B 
Dahlia Hus, hvor jeg også er bestyrelsesfor-
mand, fortæller han. 

Nedim Husic er ikke i tvivl om, at fællesska-
bet er den helt store styrke i den fem år gamle 
andelsboligforening:

− Alle ejendomme på Grønttorvet har deres 
eget væksthus, og vores bliver hele tiden 
brugt. Fredagsbar, påskefrokost, ”spis med din 
nabo”, tapasaften, søndagsbrunch, julehygge 
og sommerfest er nogle af de mange aktivi-
teter, som vi sætter i gang, og der kommer 
hele tiden nye til. Det er mit indtryk, at vi 
bruger vores væksthus mere end de andre 
ejendomme i området, og jeg håber, at de vil få 
brugt deres væksthuse fuldt ud, siger han og 
fortsætter: 

− Til dagligt arbejder jeg med forenings-
administration, og jeg oplever tydeligt, at 
foreninger, der investerer i fællesskabet, også 
ender med at have et bedre fællesskab. Til 
sommerfesten hyrede vi i A/B Dahlia Hus fx 
en kok, som grillede. Regningen lød på 20.000 
kroner. På den måde investerer andelsbolig-
foreningen i fællesskabet, så alle kan være 
med, og andelshaverne investerer ved at delta-
ge, forklarer han.

Andelshaverne er i alle aldre, har både 
dansk, engelsk, spansk, islandsk og arabisk 
som modersmål og tæller murere, låsesmede, 
bankfolk og tømrere.

Ensomhed koster milliarder
Både Martha Pedersen og Nedim Husic under-
streger begge fællesskabet som andelsboligfor-
mens helt store styrke, og der er da også store 
samfundsøkonomiske gevinster ved at opføre 
netop flere (fællesskabsorienterede) andelsbo-
liger. 

Ifølge tal fra Sundhedsstyrelsen koster 
ensomhed 2,7 milliarder kroner om året i 
ekstra omkostninger i sygehusvæsenet og 4,6 
milliarder kroner i tabt produktion, heraf er 
2,6 milliarder kroner omkostninger relateret 
til langvarigt sygefravær. Milliardbeløb, som 
en national strategi mod ensomhed skal dæm-
me op for. Social- og Boligminister Pernille 
Rosenkrantz Theil (S) sagde ved præsentatio-
nen af ensomhedsstrategien, at: ”Vi skal som 
samfund være bedre til at tænke fællesskaber-

ne ind. Jeg håber, at dette (21 millioner kroner 
til en styrket indsats, red.) kan være de første 
skridt på vejen for at komme ensomhedspro-
blematikken til livs”. 

En blandet bydel som Grønttorvet med fæl-
lesskabet i fokus kan blive en aktiv medspiller 
til strategi mod ensomhed. Fællesskabet i A/B 
Iris Hus Karréen har 75-årige Martha Pedersen 
i hvert fald taget til sig.

− Jeg er med til alle aktiviteter i foreningen. 
Under coronaen mødtes vi hver fredag kl. 17 
til en corona-gin i drivhuset i gården. Den 
tradition holder vi stadig kørende om freda-
gen, når det altså ikke er for koldt. Alle kan se 
drivhuset fra deres lejligheder og så lige smut-
te ned og være med, siger hun og fortsætter: 

− Som ung arbejdede jeg i Brugsen, som også 
handler om at eje sammen og om fællesskab, 
og jeg har boet i to andelsboligforeninger. An-
delstanken er i mit hjerte, slutter hun.  

Andelshavere i A/B 
Dahlia Hus i fuld sving 
med at få styr på plan-
tekasserne, en praktisk 
opgave, som også giver 
plads til hyggesnak 
med naboerne.
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HEJ BESTYRELSE,
LEVERER I ROOMSERVICE?

ANDELSBOLIGFORENINGER er et fantastisk sted 
at bo. Alligevel ved vi jo alle sammen godt, at 
der kan opstå udfordringer, når mennesker bor 
dør ved dør. Nye andelshavere flytter ind og 
aner ikke, hvad det vil sige at bo i andelsbolig. 
De fleste bestyrelser kender omvendt følelsen 
af, at nogle andelshavere blot er på tværs, og 
man kan blive fristet til at tænke, at det er 
nemmere at træffe beslutningerne selv i stedet 
for at inddrage andelshaverne. Men hvor går 
grænsen?  

På ABF’s andelsboligdag den 3. februar i 
København sætter ABF spot på blinde vinkler 
og myter om, hvad andelshavere må og ikke 
må. Regler har ABF’s jurister nemlig rigtig 
godt styr på med snart 50 års erfaring som 
andelsboligsektorens eneste reelle interesseor-
ganisation. 

Og så skal du naturligvis ikke snydes for 
lidt insiderinfo om en ny højesteretsdom, som 
alle i branchen taler om. Hvem har ansvaret 
og skal have styr på forsikringerne, når an-
delshavere eller professionelle håndværkere 
renoverer deres boliger, piller ved ejendom-
mens faste installationer - og det går galt? Det 
spørgsmål har Højesteret taget stilling til. 

 
Man skal høre meget… 
På andelsboligdagen sætter ABF også spot på 
de mange myter og misforståelser, som jævn-
ligt finder vej til ABF’s medlemsrådgivning. 
Du skal nemlig ikke tro på alt, hvad du hører. 
Kan du måske svare på: 
• Kan bestyrelsen blive straffet, hvis der er 

penge under bordet i en overdragelse? 
• Kan man omdanne en andelsboligforening 

til en ejerforening, hvis foreningens gæld 
er betalt ud? 

• Er det ulovligt og nepotisme, hvis bestyrel-
sen vælger kommende andelshavere? 

• Er valuarvurderede andelsboliger lige så 
dyre som ejerboliger? 

• Må bestyrelsen give dispensation, hvis en 
andelshaver vil fremleje sin andelsbolig?  

• Kan bestyrelsen drages til ansvar, hvis der 
opstår ødelæggende brand i foreningen? 

Kan du ikke svare på ovenstående spørgsmål, 
så hop på andelsboligdagen og bliv klogere 
end din nabo. 

Inden vi jonglerer med myter og misforståel-
ser, sætter ABF’s jurister spot på bestyrelsesar-
bejdet og giver gode råd om, hvordan bestyrel-
sen kan forenkle de daglige opgaver.  

”Nye andelshavere tror, at de ejer deres lejlighed”, og  
”bestyrelser godkender familiemedlemmer til ledige 
andels boliger”. ABF’s Andelsboligdag KBH slår dørene  
op den 3. februar til myter og misforståelser. 

 LISE CLEMMENSEN   ABF  

MYTER OG MISFORSTÅELSER

ANDELSBOLIGDAG KBH

Læs mere på:
www.abf-rep.dk

http://www.abf-rep.dk
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PROGRAM: 
 
Kl. 10.30 - 11.00: Mød udstillerne  
    
Kl. 11.00 - 11.10: Velkomst
ABF byder velkommen til en dag med faglige 
indlæg, debat og praktiske erfaringer fra 
andelsboligforeninger. 
  
Kl. 11.10 - 11.30: Bør foreninger ændre 
vedtægter efter højesteretsdom? v. ABF’s 
medlemsrådgivning  
Højesteret afsagde i august en dom, der brød 
med tidligere praksis om andelshavers ansvar 
ved ombygninger i boligen. Hør mere om, hvad 
dommen betyder for andelsboligforeninger, og 
hvad I bør være opmærksomme på, når en an-
delshaver bygger om. I får også ABF’s holdning 
til, om foreninger bør ændre vedtægter.  
  
Kl. 11.30 - 12.00: Præsentation af udstillere   
Udstillerne får ordet, hvor de kort præsente-
rer deres firmaer og fortæller om, hvad de kan 
tilbyde andelsboligforeninger.   
   
Kl. 12.00 - 13.00: Frokostpause og mød 
udstillerne.    
  
Kl. 13.00 - 13.20: ”Bestyrelsen er korrupt!” v. 
ABF’s medlemsrådgivning  
I pressen hører man historier om, at andels-
boliger er en lukket fest, og at bestyrelserne 
udelukkende plejer egne interesser. Hør om, 
hvordan I kan undgå beskyldninger om nepo-
tisme fx ifm. overdragelse eller beslutninger 
om driften, bestyrelsen tager. Hør om, hvad 
man kan gøre af tiltag for at skubbe din 
forening i en mere ”åben” retning og samtidig 
gøre bestyrelsesarbejdet lettere. I kan også få 
indblik i ”gode og dårlige” måder at håndtere 
ventelister.  
  

Kl. 13.20 - 13.40: Ventelister gjort nemt v. 
Waitly  
Undgå beskyldninger om nepotisme og få mere 
tid til andet bestyrelsesarbejde med digitale 
ventelister. ABF tilbyder i samarbejde med 
Waitly en løsning, der kan automatisere driften 
og vedligeholdelsen af ventelister, uanset om 
de er interne, eksterne, til garager eller kæl-
derrum. Undgå at skulle føre lister selv eller at 
betale administrator for at gøre arbejdet.

Kl. 13.40 - 14.00: Hvem er ansvarlige, når 
ulykken sker? Oplæg ved Københavns 
Kommune     
Hvilke ændringer i Bygningsreglementet er 
særligt vigtige at kende ift. at kunne stille 
krav til eksterne bygge- og brandrådgivere? 
Kommunen er ikke længere ansvarlig på visse 
områder, og derfor skal bestyrelserne være 
ekstra opmærksomme her, da de kan gøres 
ansvarlige, hvis ulykken sker. 

Kl. 14.00 - 14:45: Kaffepause og mød  
udstillerne   
  
Kl. 14:45 - 15.15: Fakta på bordet v. ABF’s 
medlemsrådgivning + tip en 13’er og vind 
fede præmier  
Aflivning af myter om andelsboliger på to 
minutter. 10 myter aflives live fra scenen.  
Du har mulighed for at få afprøvet din myte 
ved at sende den til abf@abf-rep.dk senest 
26.01.2024.  
  
Kl. 15.15 - 15.45: Det politiske hjørne v. Jan 
Hansen, direktør for ABF   
Få indblik i de aktuelle politiske sager på 
andelsboligmarkedet og sager, som ABF 
er involveret i.    
  
Kl. 15.45 - 16.00: Tak for i dag    

En lang række udstillere sikrer ny in-
formation og viden, som deltagerne 
kan tage med hjem til foreningerne.  

Andelsbolig-
dagen byder 
blandt andet på 
oplæg af ABF’s 
medlemsrådgiv-
ning, Køben-
havns Kom-
mune og andre 
professionelle 
aktører.

Chefens skrivebord 
Christiansborg er selvfølgelig 
der, det sner, når talen falder 
på andelsboliglovgivningen. 
ABF’s direktør tager jer med 
ind i det politiske maskinrum 
og fortæller om de aktuelle sa-
ger, som ligger på hans bord.  

Der er meget andet end 
ejendomsvurderinger, ja, 
faktisk kan man ikke se hans 
skrivebord for papirbunker. 
Er du nysgerrig efter at vide, 
hvad der gemmer sig i de 
mange direktørbilag, så kom 
til København.  

EKSPERTERNE STÅR KLAR 

Få sparring med virksomheder, som har den 
ekspertise og viden, som skal til, for at I kan 
komme videre med jeres projekter. Det giver 
jer en gratis chance for at stille de tekniske, 
juridiske og økonomiske spørgsmål, som I ikke 
altid finder svar på i hverdagen.  

Udstillere: 
• Poul Sejr Nielsen A/S – el & VVS - entrepri-
ser og serviceaftaler 

• Wantzin Ejendomsadvokater – administra-
tor  

• ista Danmark A/S - forbrugsmålere  
• Balco AB – altaner 
• Bekey – låsesystem 
• Newsec – administration  
• Gaihede A/S – rådgivende ingeniører 
• PÅLSSON ARKITEKTER A/S – byggeråd-
givning 

• Per Aarsleff - byggerådgivning

• Jyske Bank - bank
• Nykredit – realkredit og bank
• Guldager - vandbehandling
• Waitly - ventelister
• Proline - faldstammer & ventilation
• Idealcombi - vinduer & døre

Sted: Scandic Spectrum 

TILMELDING  
ABF’s andelsboligdage er gratis, men kræver 
tilmelding. Ikke-medlemmer er også velkomne. 
Tilmeld jer via abf-rep.dk, abf@abf-rep.dk  
eller på tlf. 33 86 28 30. ABF byder på let 
forplejning.  

Læs mere på:
www.abf-rep.dk 

mailto:abf@abf-rep.dk
http://www.abf-rep.dk
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ADAP - hele din kloak samlet online. 

Som boligforening kan du nu få et 
komplet, digitaliseret overblik over hele 
dit afløbssystem. 

AarsleffDigitalAfløbsPlatform 
er en unik, ny platform, der er 
udviklet i samarbejde med en af 
Skandinaviens førende rådgivende 
ingeniørvirksomheder, NIRAS.

Det er med andre ord også slut med at 
lede efter støvede afløbstegninger og 
forlagte USB sticks med TV-inspektioner.

— aarsleffpipe.dk

Don’t choose a product.
Choose a partner. 

Digitalt
Ventelistesystem

Anbefalet af

Sikrer overholdelse af GDPR

Giver større synlighed mod boligsøgende

Kan anvendes GRATIS af mindre foreninger

ABF rabat: 50% rabat på det årlige gebyr, 
så længe man er medlem hos ABF

www.waitly.dk

Mere end 500 lister administreres hos 
Waitly

Mere end 100.000 opskrivninger på 
platformen

Vil du vide mere? 
Skriv til: abf@waitly.dk



Hvad får andelsforeningen?

• rabat på drift- og vedligeholdelsesplan 
og det lovpligtige energimærke.

• hjælp til omstilling i forhold til 
energioptimering og varmekilder.

• hjælp til at undgå uforudsete udgifter.

Læs mere på 
nykredit.dk/andelsboligforeninger

Nykredit og NRGi tilbyder 
rabat på en drift- og 
vedligeholdelsesplan samt 
energimærkning af 
foreningens bygninger.

Det kræver blot, at 
foreningen har lån i Nykredit 
eller anvender Nykredit som 
bankforbindelse.

Kan din forening 
spare på 
energiforbruget?
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ABF skruer op for  
det kommercielle  
samarbejde
Et ønske om flere partnerskaber fra organisationens politiske bagland 
skaber flere medlemstilbud. Indtægterne bliver brugt på udvikling.

 LISE CLEMMENSEN

ABF FOR ALLE

MEDLEMSSERVICE

DET ER NOK IKKE gået de flestes næser forbi, 
at ABF de seneste års tid har lanceret nye 
medlemstilbud. 

Måske er du et af de medlemmer, som 
undrer sig over menupunktet ”erhvervssalg” 
i den øverste bjælke på ABF’s hjemmeside? 
En synlig og samtidigt lidt diskret placering, 
som afspejler et nyt og uopdyrket indsats-
område. Erhvervssalg dækker over en mere 
offensiv tilgang til det private erhvervsliv, 
som ABF ønsker at samarbejde med til gavn 
for medlemmerne. Et øget fokusområde, som 
ABF’s direktør Jan Hansen ser perspektiver i, 
forklarer han:

− Der har længe været et ønske blandt ABF’s 
valgte om at indgå i kommercielle partnerska-
ber, vel at mærke uden at give køb på vores 
uafhængighed og troværdighed. Partnerska-
berne skal være med til at sikre differentiere-
de medlemstilbud, siger han og fortsætter:

− Det er hjerteblod, at ABF favner både de 
store og små foreninger, etageejendomme og 
tæt/lav bebyggelse, administrerede og selvad-
ministrerede foreninger. Det private erhvervs-
liv kan levere serviceydelser og produkter, 
som passer til én medlemsgruppe, men ikke 
nødvendigvis til alle, men alle medlemmer 
skal kunne se sig selv i vores samlede udbud 
af medlemstilbud. 

Medlemmernes ønsker
Indtægterne fra erhvervssalg bruger ABF til 
drift og udvikling af både eksisterende og nye 

medlemstilbud, som fx relancering af www.
abf-rep.dk eller udvikling af Dialogforum, 
ABF’s digitale mødeplatform. 

Et af de nyeste tiltag har været gratis webi-
narer om finansiering, som gav ”mikrofonen” 
til Danske Bank og Nordea.

− Med to webinarer med to forskellige 
banker har vi sikret os at dele sol og vind lige 
mellem landets to største banker, som deler 
ud af deres finansielle viden. Medlemmerne 
har mulighed for at deltage i begge webinarer 
og kan stille spørgsmål undervejs, forklarer 
Jan Hansen.

ABF’s populære Andelsboligdage og de nye 
Mød Eksperterne-arrangementer er også med 
til at synliggøre partnerskabstanken i praksis. 
Her udstiller flere virksomheder, og medlem-
merne kan tage en snak om deres udfordringer 
ude i foreningerne.

Sekretariatet er løbende i dialog med 
medlemsforeninger omkring deres behov og 
ønsker, og medlemmer kan altid kontakte ABF 
med ønsker til fremtidige medlemstilbud. Det 
kan fx være medlemsrabat til firmaer, som din 
forening gerne vil bruge som samarbejdspart-
nere, aktuelle emner til webinarer eller ønsker 
til udstillere på Andelsboligdage og Mød 
Eksperterne.

Læs mere på 
www.abf-rep.dk > Erhvervssalg

http://www.abf-rep.dk
http://www.abf-rep.dk


Den digitale nøgleløsning til en 
nemmere hverdag

Fordelene ved at have Bekey installeret i dørtelefonen, 
er blandt andet:  

Flexlevering fra vores samarbejdspartnere 

Gratis installation og vedligeholdelse for beboere

Sikker løsning - logføring af hvem der åbner døren og hvornår 

Scan QR-koden og læs mere

Vores montører står klar til at give en mere digital hverdag

Alt indenfor  
ejendomsservice
En komplet og skræddersyet  
løsning til netop jeres behov

Kontakt os for et uforpligtende tilbud
Tlf.: 56 71 18 00   •   post@pvr.as

Døgnvagt

Snerydning

Flyttesyn

Familieejet siden 1981

Tekniske installationer

Trappevask

Grønne områder

Vinduespudsning



Bestyrelsesmedlemmer uden forsikring
sætter deres personlige formuer på spil
Af Morten Vang Schou, forsikringsmægler ved Söderberg & Partners Danmark

Ville du risikere din personlige formue for en virksomhed eller en 
forening? Her er svaret for de fleste nok et rungende nej. Alligevel er 
mange bestyrelsesmedlemmer uvidende om den økonomiske risiko, 
de løber, ved ikke at have en aktiv bestyrelsesansvarsforsikring. Derfor 
deler forsikringsmægler Morten Vang Schou her sine råd til, hvordan du 
sikrer dig bedst, når du påtager dig bestyrelsesarbejde – hvad end det er 
lønnet eller ej.

Alle som er medlem af en bestyrelse har brug for en bestyrelsesansvars-
forsikring – uanset om arbejdet er lønnet eller ej. Du kan nemlig blive 
gjort personlig erstatningsansvarlig med hele din private formue i forbin-
delse med beslutninger, som fører til økonomiske tab for virksomheden/
foreningen eller dennes kreditorer og aktionærer.

Uanset om du er bestyrelsesmedlem i sønnikes lokale fodboldklub, 
vinklubben på din arbejdsplads, en mellemstor dansk virksomhed eller 
en børsnoteret C20 virksomhed råder jeg altid til, at man er opmærksom 
på de mange risici, der er forbundet med at være bestyrelsesmedlem.
Risici som kan få store økonomiske og strafferetslige konsekvenser for 
dig. Her er det eksempelvis værd at vide, at du og resten af bestyrelsens 
medlemmer hæfter på lige fod for beslutninger og ansvar – uanset, hvilke 
bestyrelsesposter I hver især besidder, og hvor længe I har haft posten. 
Derfor vil uvidenhed om bestyrelsens økonomi eller beslutninger, som 
udgangspunkt heller ikke kunne gøre dig ansvarsfri.

Vil du være sikker på, at du som bestyrelsesmedlem er dækket korrekt?
Så kontakt mig direkte på telefon: 30 33 55 90 eller pr. mail på: 
morten.schou@soderbergpartners.dk for en uforpligtende samtale 
om din situation.

Ny vedligeholdelses-
plan til jeres  
bolig forening?

A4 har været betroet rådgiver 
ved byggeprojekter i byens 

boligejendomme siden 2002

Få et tilbud på a4.dk  
Tlf. 70 26 62 62 · mail@a4.dk

   I får en vedlige
holdelsesplan som 
svarer til JERES ønsker 
til fremtiden

   I får samtidigt byens 
bedste, flotteste og 
mest overskuelige 
tilstandsrapport – altid 
baseret på nyeste viden

   I får støtte til at træffe 
holdbare beslutninger 
om fremtidig 
vedligeholdelse

30-150 boliger

18.750,-
Over 150 boliger

25.000,-
inkl. moms

Altanen giver ekstra plads til 

morgenkaffen, barnevognen, 

en god bog eller hygge med vennerne.  

Nyd solen og den friske luft, 

hjemme  hos dig selv. 

Bylivet på den gode måde. 

www.balco.dk

tel: 36 46 42 60 

Vi skaber plads 
til livet!



JANUAR 2024   |   ABFNYT   19

WEBINAR: 

NÅR KALK FORPESTER EL
APPARATER OG RENGØRINGEN
Drømmer du om kalkfrit vand og mindre elregning?  
ABF-webinar sætter spot på en mulig løsning.

MEDLEMSTILBUD

PARTNERSKAB

DER FINDES FLERE TYPER af kalkfjernerløs-
ninger. De to mest brugte løsninger er enten et 
blødgøringsanlæg (fx ionbytningsanlæg), hvor 
fx foreningens vicevært tilsætter salt (natri-
um) i vandet, som fjerner kalk og magnesium, 
inden vandet rammer hanerne. En anden løs-
ning er kemifrie anlæg, som ændrer kalkens 
struktur, så den er nemmere at fjerne, men 
uden egentlig at fjerne kalken fra vandet. 

Fordele og ulemper
Uanset hvilken teknologi man vælger i for-
eningen, er der et par gode råd, som profes-
sor i vandteknologi ved DTU, Hans-Jørgen 
Albrechtsen, gerne vil give medlemmerne:

− Tjek fx vandets hårdhed og vandkemien 
hos vandværket, tjek også, om vandkemien 
tillader tilsætning af salt inden for grænse-
værdien, og at det blødgjorte vand ikke bliver 
korrosivt. Derudover, få skriftlig dokumenta-
tion for, at produktet virker, og om løsningen 
har DK-VAND-mærkatet, som er et bevis på, at 
produkter, der bruges i drikkevandsforsynin-
gen, opfylder kravene i den danske lovgivning.

Derudover minder Hans-Jørgen Albrechtsen 
om et ekstra fokuspunkt:

− Kalk og magnesium tilsætter også smag. 
De saltbaserede løsninger, som fjerner kalk og 
magnesium, kan derfor ændre vandets smag, 
siger han.

Til sidst opfordrer Hans-Jørgen Albrectsen 
foreninger til at kontakte deres lokale vand-
værk for at høre, om man har planer om at 
blødgøre vand, inden man investerer i et an-
læg og ellers opfordre sit vandværk til at lave 
en central løsning.

En fælles beslutning
Hvis din andelsboligforening overvejer at 
installere kalkfjernerløsninger, er det vigtigt, 
at I vedtager indkøb og opsætning på en ge-
neralforsamling, anbefaler ABF’s jurist, Jacob 
Vilhelmsen:

− Installation af et system, som fjerner kalk, 
vil ofte koste mere end hvad, der ligger inden-
for vedligeholdelsesbudgettet, og hvad der er 
vedtaget af generalforsamlingen. Derfor skal 
indkøb som udgangspunkt til afstemning på 
en generalforsamling, siger han og fortsætter:

− Derudover er det rimeligt, at indkøbet 
tages op på en generalforsamling, fordi kalk-
fjerner-anlæg vil påvirke foreningens fælles 
installationer. Det kan der være holdninger til 
blandt andelshaverne.

Webinar for medlemmerne
Er du en af de mange, som bander over kalk 
i vandet, der sætter sig fast som genstridige 
hvide plamager på fliser og i elkedlen? Så er 
der hjælp at hente hos ABF. I samarbejde med 
det danskejede firma LAGUR tilbyder ABF 
sine medlemmer et gratis webinar den 24. 
januar kl. 16-17, som sætter spot på kemifri 
vandbehandling.

På webinaret vil LAGUR fortælle om deres 
kemifrie teknologi, anlæggets effekt, drifts-
omkostninger, tilbagebetalingstid og mulig-
hederne for at tage hensyn til klima og miljø. 
Der vil være mulighed for at stille skriftlige 
spørgsmål i chatten.

Tilmelding via: 
www.abf-rep.dk
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KONKURRENCE

VIND 100.000 KRONER 
Hvert år uddeler Grundejernes Investeringsfond og Realdania  
”Renoverprisen” til en helt særlig renovering. 

Bor du i en andelsboligforening, som har gennemført en renovering, 
som andre foreninger kan blive inspireret af – og har I gennemført 
renoveringen med professionelle rådgivere? Så indstil din forening, 
så vi kan få en andelsboligforening øverst på sejrsskamlen.

Der bliver åbnet for indstillinger den 2. januar og lukket igen den 29. 
februar. Herefter kører processen med at bedømme indstillingerne 
og nominere 5-7 projekter. Nomineringen offentliggøres i juni og 
vinderen udråbes i september. 

Læs mere på:
www.renover.dk

HOLD ØJE MED  
RENOV TIONSREGNINGEN
SKRALD

Fremover må fakturering af kommunale renovations-
ydelser ikke indeholde moms. Det har Skattestyrelsen 
offentliggjort i november 2023. Der er dog et par væsent-
lige undtagelser. 

Ligger jeres andelsboligforening i en kommune, hvor 
renovationsydelser bliver leveret af et privat firma, må 
regningen godt indeholde moms. 

Det samme er tilfældet, hvis jeres lokale renovationsop-
gaver bliver varetaget af et kommunalt ejet selskab, men 
som er placeret i en selskabskonstruktion, hvor selska-
bet ikke er integreret i kommunens forvaltning, og jeres 
renovationsydelser ikke bliver leveret i kommunens navn. 

Læs mere på:
abf-rep.dk > Nyheder

NY FAQSIDE TIL 
ANDELS HAVERE 
LIVLINE

”Min kæreste er andelshaver. Må jeg sidde i bestyrel-
sen?”, og ”Kan foreningen ekskludere mig?” To spørgsmål 
om livet som andelshaver, som du måske går og grubler 
over og ikke rigtig ved, hvem der kan svare på. Nu er 
der heldigvis hjælp at hente. Du skal blot gå ind på ABF’s 
hjemmeside, hvor vi har publiceret en side dedikeret 
til andelshaverrelevante spørgsmål. Her finder du også 
svarene på de to spørgsmål. 

Siden, som vi kalder ”FAQ for andelshavere”, er delt op 
i seks emner: demokratiet i foreningen, forandringer i 
boligen, fremleje, overdragelse (salg), konflikter, påbud 
og eksklusion samt vedligeholdelsesansvar.

Sidder du allerede nu med et andelshaverspørgsmål, som 
du ikke kan finde svar på, så send endelig dit spørgsmål til 
abf@abf-rep.dk, så vil medlemsrådgivningen vurdere em-
net. Tjek også FAQ for bestyrelser på ABF's hjemmeside.

Læs mere på:
abf-rep.dk > Rådgivning

GADEHAVER

GRØNNE FINGRE
 
Bor du i Frederiksberg Kommune og drømmer om grønne oaser i 
bydelen? 

Kommunen har otte ledige gadehaver, som allerede er placeret i 
bydelen, men som mangler grønne fingre. En gadehave er et højbed i 
cortenstål på 1x2 meter, som skal tilplantes og løbende vandes. 

Bor du ikke lige i nærheden, har kommunen også to gadehaver,  
som mangler både placering og vakse plantefingre.

Find oversigtskort med adresser og info på
www.baeredygtighed.frederiksberg.dk

Ønsker du en af de eksisterende ledige  
haver eller en af de to nye, så skriv til 
baeredygtig@frederiksberg.dk

FAQ

ABFNYT

STORT OG SMÅT

http://www.renover.dk
mailto:abf@abf-rep.dk


Hvis andelsboligforeningen døjer 
med fugt i kælderrummene, findes 
der et effektivt modsvar, som kan 
fjerne langt størstedelen af den 
opstigende grundfugt i bygningens 
fundament.

Elektroosmose
Modsvaret er teknologien elektro-
osmose, som kort fortalt går ud 
på at få vandet til at trække sig ud 
af murværket ved hjælp af svage 
elektriske impulser.

Guldager står bag produktet 
Drytech, som i dag benytter en 
opdateret version af elektroos-
mosen, i form af en pulserende 
jævnstrøm til at bekæmpe fugten.

Uanset om det drejer sig om 
pulterrum, vaske- eller cykel-
kælder, vil I kunne fjerne langt 
størstedelen af fugten i kælder-
væggene ved hjælp af svage im-
pulser af jævnstrøm, som sendes 
ind i muren. Impulserne forsyner 
vandpartiklerne i murværket med 

en svag, positiv elektrisk ladning. 
Vandpartiklerne bliver dermed 
tiltrukket af et negativt ladet 
jordspyd, som i forbindelse med 
opsætningen er blevet banket ned 
i jorden uden for ejendommen.

I praksis omfatter Drytech-tek-
nologien tre dele: En strømfø-
rende ledning med tilhørende 
elektroder, som monteres rundt 
langs kældervæggene, en lille 
boks på væggen til at afgive de 
elektriske impulser, og så det 
negativt ladede jordspyd.

Ud over at trække det positivt 
ladede vand ud af kældervæggene 
og ned i jorden, forhindrer Dry-
tech-systemet også ny opstigning 
af fugt i ejendommens fundament.

Elektroosmose med brug af pul-
serende jævnstrøm er af ret ny dato. 
Den er taget i brug efter at et ameri-
kanske forskningsprojekt har påvist, 
at elektroosmose fungerer mere 
effektivt med pulserende jævnstrøm 
end med blot jævnstrøm.

”Vi har videreudviklet vores 
metode, og med den nye teknologi 
ser vi, at udtørringen begynder 
hurtigere end tidligere,” siger 
afdelingsleder Jan Almqvist, 
Guldager A/S.

Langbølger uden huller i murene
Et alternativ til elektroosmosen til 
udtørring af den opstigende grund-
fugt i kælderen er anvendelsen af 
langbølger. Ligesom elektroosmose 

kan et langbølgesystem også påvir-
ke vandpartikler i kældervægge til 
at finde vej ned og bort fra murvær-
ket, i stedet for op.

Langbølger er en mere skånsom 
metode til bekæmpelse af fugt i 
kælderen, da der ikke skal bores i 
vægge eller foretages andre, stør-
re fysiske indgreb i ejendommen.

Guldagers Drytech-langbøl-
gesystem er udstyret med flere 
frekvenser, og kan derfor indstilles 
på stedet, så langbølgerne kan til-
passes tykkelsen og opbygningen 
af væggene.

”Hvert bygningsfundament har 
sine egne udfordringer, så vi har 
altid en dialog med kunden om den 
optimale løsning, før vi konklude-
rer noget,” siger afdelingsleder 
Jan Almqvist, Guldager A/S.

Både elektroosmose og lang-
bølger benyttes til bekæmpelse 
af opstigende grundfugt. Hvis det 
ikke er grundfugt, der er årsagen 
til fugt i kælderen, rådgiver Gul-
dager gerne om andre muligheder.

Et Drytech-elektrode- eller 
-langbølgesystem kan købes eller 
leases. Der gives garanti for, at 
den opstigende fugt i fundamen-
tet bliver reduceret inden for det 
første år.

Se mere på: 
www.guldager.com/fugttjek

Kontaktinformation: 
Jan Almqvist eller Lars Villadsen 
på mail: info@drytech.dk eller på 
tlf.: 7010 8011

HVEM ER DRYTECH?
Drytech blev etableret i 2012 og blev efterfølgende overtaget af Guldager 
A/S sommeren 2020. Guldager er førende indenfor vandbehandling og 
korrosionsbeskyttelse, og beskæftiger ca. 100 personer worldwide.

SLIP AF MED FUGTEN I KÆLDEREN
FUGT I EJENDOMMENS KÆLDER KAN BREMSES VED HJÆLP AF SVAGE ELEKTRISKE IMPULSER

ANNONCE
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JANUAR-APRIL 2024

AKTIVITETER

  
Se flere aktiviteter 
og tilmeld dig via 
www.abf-rep.dk

FÅ VIDEN MED HJEM — FYSISK OG DIGITALT
JANUAR FEBRUAR

Medlemstilbud 
DEN GODE GENERALFOR-
SAMLING 
I januar skyder vi vores serie af fire webinarer 
om den gode generalforsamling i gang. Her bliver 
du som bestyrelsesmedlem klædt godt på til at 
forberede og afvikle foreningens generalfor-
samling, som er andelsboligforeningens øverste 
myndighed. 

Indhold:
• Hvad betyder øverste myndighed egentlig? 
• Hvordan sikrer man sig, at generalforsam-

lingen forløber som smurt? 
• Hvordan træffer vi gyldige beslutninger på 

mødet?

Webinarerne gennemgår forberedelsen, øko-
nomi og ansvar, forslag, flertal og dirigentens 
rolle under afviklingen. Du kan deltage i alle 
fire eller deltage i et af webinarerne uafhæn-
gigt af de andre.

Dato og tid: se ABF’s hjemmeside
Pris: gratis
Underviser:  jurist fra ABF
Målgruppe: medlemmer 
Form: webinar 

Ledelse
NY I BESTYRELSEN  
Webinaret er til dig, der er ny i bestyrelsen, og som 
gerne vil have et hurtigt overblik over rammerne for 
bestyrelsesarbejdet, og hvordan man kommer godt 
i gang. På webinaret gennemgår vi lovgivningen for 
bestyrelsens arbejde og bestyrelsens opgaver og 
kompetencer. 

Indhold:
• Hvordan kommer I godt i gang med bestyrel-

sesarbejdet?
• Hvordan skaber I rammerne for bestyrelsens 

møder?
• Hvilke opgaver skal bestyrelsen tage sig af?
• Hvor langt rækker bestyrelsens mandat?

Dato og tid:  23. januar kl. 16.00-17.00
Pris:  gratis
Underviser:  jurist fra ABF
Målgruppe:  etagebyggeri og etplansbyggeri i 

hele landet
Form:  webinar

Arrangement
ANDELSBOLIGDAG 
Kom med, når ABF afvikler endnu en spændende 
andelsboligdag i København med inspirerende 
oplæg. Traditionen tro vil der være rig mulighed 
for at møde en lang række relevante udstillere og 
aktører, og mulighed for at netværke med andre 
andelshavere over en bid mad. Programmet kan 
ses i aktivitets kalenderen på ABF’s hjemmeside, 
hvor du også tilmelder dig arrangementet.

Indhold:
• Bør foreninger ændre vedtægter efter 

højesteretsdom?
• Hvem er ansvarlige, når ulykken sker?
• Hvilke myter og misforståelser florerer om                    

andelsboliger?

Dato og tid: 3. februar kl. 10.30-16.00
Pris: gratis
Sted: Scandic Spectrum, Kalvebod 

Brygge 10, 1560 København V
Målgruppe: medlemmer og ikke-medlemmer
Form: Andelsboligdag

APRIL

Ledelse
NYESTE VIDEN PÅ ANDELS-
BOLIGOMRÅDET
På dette webinar informerer ABF’s medlemsråd-
givning om seneste nyt inden for andelsboligom-
rådet, som bestyrelserne bør være opmærksom-
me på. Arrangementet er for dig, der har erfaring 
som bestyrelsesmedlem og har en grundlæggen-
de viden om bestyrelsesarbejdet.

Indhold:
• Hvad er der sket den seneste tid på andels-

boligområdet?
• Er der kommet ny lovgivning?
• Er der nye afgørelser, myndighedsvejlednin-

ger m.v., som vi skal være opmærksomme 
på?

Dato og tid: 18. januar kl. 17.00-17.30.
Pris: gratis
Underviser: jurist fra ABF 
Målgruppe: etagebyggeri og etplansbyggeri 

i hele landet
Form: webinar

Miljø
MINIMÉR PROBLEMER MED 
KALK – UDEN AT BRUGE KEMI
På dette webinar kan du høre mere om de økonomi-
ske og miljømæssige fordele ved fysisk vandbe-
handling fra LAGUR. Den danske virksomhed LAGUR 
leverer kemifri og lokalt produceret vandteknologi, 
som minimerer kalkgener uden at ændre på sam-
mensætningen af vandets kemi eller smagen. 

Indhold:
• Hvilken teknologi bliver der brugt?
• Hvor store er driftsomkostningerne?
• Hvor lang er tilbagebetalingstiden?
• Hvilke klima- og miljøhensyn indeholder 

anlægget?

Der vil være mulighed for at stille skriftlige 
spørgsmål til oplægsholderen.

Dato og tid: 24. januar kl. 16.00-17.00
Pris: gratis
Oplæg ved: Simon Sørensen, direktør i LAGUR
Målgruppe: etagebyggeri og etplansbyggeri i 

hele landet
Form: webinar

Ledelse
PERSONDATA
Når andelsboligforeningen har fx navne, adresser 
og telefonnumre på deres andelshavere, behand-
ler foreningen personoplysninger. Derfor skal alle 
foreninger, store som små, overholde loven om 
persondata. 

Indhold:
• Hvordan overholder I lovgivningen?
• Hvilke rettigheder har andelshavere? 
• Hvad er en privatlivspolitik?
• Hvilke aftaler skal foreningen have på plads 

med sine samarbejdspartnere?

Få svar på disse og flere spørgsmål i webi-
narserien ”Persondata”, der spænder over tre 
webinarer i april. Her bliver du godt klædt på 
til at håndtere de personoplysninger, forenin-
gen har ansvaret for.

Dato og tid: se ABF’s hjemmeside
Pris: gratis
Underviser: ABF’s medlemsrådgivning
Målgruppe: medlemmer
Form: webinar



Skal du have nye målere?
Du kan regne med os!

ista Danmark A/S  Borupvang 5B  2750 Ballerup  Tlf.: 77 32 32 32  ista@ista.dk  www.ista.dk

Hos ista har vi kundens bedste interesse for øje og gør 
din hverdag lettere. Vi håndterer dit vand- og varme-
forbrug – effektivt, sikkert, transparent!

Vi leverer:
		Intelligente helhedsløsninger til måling af forbrug 

og indeklima
		Kvalitetsregnskaber til tiden. 90% inden for 30 dage
		Adgang til online forbrugsvisning

Ring til os på 77 32 33 00 og få et tilbud.



Mere end 900 
andelsbolig- og 
ejerforeninger har 
allerede valgt 
Redmark

Hos Redmark har vi sammensat et team af 
specialister, der hjælper andelsbolig- og ejer-
foreninger over hele landet med revision og 
regnskabsudarbejdelse foruden at yde kom-
petent rådgivning. Vi har et tæt samarbejde 
med administratorer, advokater og penge- og 
realkreditinstitutter til gavn for vores mange 
kunder.

Læs mere på www.redmark.dk

AALBORG | HADSUND | RANDERS
HADSTEN | AARHUS | KØBENHAVN

RÅDGIVNING | REVISION | SKAT 

Jørn Munch, Partner,  
Statsautoriseret revisor 

+45 33 13 11 35 • nw@wzn.dk • Adelgade 15 • 1304 København K

Ejendomsadministration

Byggesagsadministration

Juridisk rådgivning

KONTAKT OS FOR EN UFORPLIGTENDE SNAK
OM, HVORDAN VI KAN HJÆLPE JER MED

”Det handler om tillid.”
- A/B Tove

Vi hjælper din
boligforening med at

blive grøn

Solceller & ladestandere
Energioptimering af vand og
varme

Alt indenfor 
EL & VVS

Besøg os til Andelsboligdagene 2024

Tlf. 45 81 55 77 | PSN.DK
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- VI GIK EN TUR i haven sidste år, og så tænkte 
vi, at her kunne vi da godt lave et eller andet, 
husker Jens og Cæcilie Uhre Karlsson, der 
den 1. december modtog ABF-prisen "Årets 
A/B 2023" på vegne af A/B Himmeriggården i 
Skødstrup.

Det unge par havde kun boet få måneder i 
bofællesskabet, da havevandringen gav dem 
ideen til det, der senere blev konkretiseret i 
den lokale musikfestival ”Under Blodbøgen” 
– opkaldt efter havens statelige træ.

De præsenterede ideen på bofællesskabets 
inspirationsdag i oktober 2022, og den blev 

velvilligt modtaget. Festivalen blev koblet 
sammen med markeringen af Himmeriggår-
dens 35-års jubilæum. Men selv om fælles-
mødet var venligt stemt over for ideen, var der 
også en smule skepsis.

- Jeg tænkte: ’ja,ja, lad os nu se, om det bli-
ver til noget’, husker bestyrelsesmedlem Erik 
Bjerre.

Men enhver tvivl blev gjort til skamme. Det 
unge par arbejder begge i musikbranchen og 
benyttede sig af deres erfaringer og kontakter. 
Undervejs i forberedelserne blev Cæcilie gra-
vid og fødte parrets søn, men det benspænd 

LOKAL FESTIVAL 
HÆDRES MED 
ABFPRISEN
1000 borgere fra Skødstrup dukkede op, da A/B Himmeriggården 
inviterede til musikfestivalen ”Under Blodbøgen”. 

 JAKOB KEHLET    A/B HIMMERIGGÅRDEN OG CHILI FOTO
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OM ABF-PRISEN:

Prisen er blevet uddelt en gang årligt siden 
2016 og skal synliggøre de mange sunde og 
veldrevne foreninger og hylde boligformen 
mellem leje og eje.

Vinderforeningen får 5.000 kroner, et års gra-
tis medlemskab af ABF samt et messingskilt.

kunne ikke forhindre festivalen, der blev 
afviklet den 2. september 2023 i strålende 
solskin og med deltagelse og opbakning fra 
alle bofællesskabets andelshavere.

- Når der skal rejses scener eller smækkes 
en bar op, melder alle sig til arbejdet, siger 
Erik Bjerre.

Lokale bands
Cirka 1.000 lokale Skødstrupborgere mødte 
op i løbet af dagen for at høre ti primært loka-
le bands med navne som The Beach Berser-
kers og Hjortshøj Seniororkester. Foodtrucks 
var kørt ind i haven, så gæsterne også kunne 
forsyne sig med mad i tidsrummet mel-
lem klokken 12 og 21, hvor festivalen blev 
afviklet. I løbet af dagen ændrede sammen-
sætningen af publikum sig, alt efter hvilke 
bands, der var på scenerne. Flere bands 
havde ultralokalt islæt i form af medlemmer 
fra Himmeriggården eller nabobofællesskabet 
Væksthuset.

- En pædagog fra en af byens daginstituti-
oner sang nogle af sine sange og havde selv 
medbragt publikum i form af børnehave-
børnene, der sang med og havde skilte med 
teksten ’Kasper er god’, fortæller Jens Uhre 
Karlsson.

Udbreder andelstanken
Han og Cæcilie takkede ved en reception på 
Himmeriggården for prisen, som blev over-
rakt af ABF-landsformand Hans Erik Lund.

I forbindelse med overrækkelsen af pri-
sen havde Himmeriggården også inviteret 
forperson for Aarhus Kommunes kulturud-

Blodbøgen i 
hjertet af A/B 
Himmeriggår
den lægger blad 
til musikfesti
valens navn. 

ÅRET A/B 2023

MUSIKFESTIVAL SAMLER BYDEL
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valg, Mette Bjerre (SF). Hun har et særlig godt 
kendskab til Himmeriggården, idet hun er 
datter af førnævnte Erik Bjerre og har boet 17 
år af sit ungdomsliv i bofællesskabet.

- Jeg nævner ofte Himmeriggården som ek-
sempel på, hvordan den demokratiske samtale 
lever, sagde hun og henviste til, at der aldrig 
har været afstemninger på andelsboligforenin-
gens fællesmøder. I stedet taler man sig til 
rette, sagde Mette Bjerre.

Hun fremhævede også ”Under Blodbøgen” 
som et godt eksempel på, hvordan man kan 
bringe kulturelle arrangementer ud i lokal-
samfundet samt styrke sammenhængskraften 
i forstæder som Skødstrup, der ligger 17 
kilometer uden for Aarhus. Skødstrup var for 
få år siden et landsbysamfund, men huser i 
dag 8.600 borgere og er dermed større end for 
eksempel Ribe.

Vi gentager succesen
Med hæderen som ”Årets A/B 2023” følger 
5.000 kroner, som Himmeriggården allerede i 
deres ansøgning om at komme i betragtning til 
prisen havde en ide om, hvad skulle bruges til:

’Hvis vi vinder, har vi besluttet, at pengene 
skal gå til at gentage succesen’, lovede de, 
og det står de ved. Beløbet kan træde i stedet 
for den underskudsdækning, som andelsbo-
ligforeningen selv havde stillet i forbindelse 
med den første festival. Heldigvis afstedkom 
den store opbakning til dette års festival et 
lille overskud, men med sin erfaring fra andre 
musikevents som eksempelvis Copenhell, ved 
Jens Uhre Karlsson, at festivaler under åben 
himmel er uforudsigelige.

- Vi havde flot solskin i år, men tilstrøm-
ningen kan hurtigt ændre sig, hvis det bliver 
regnvejr, siger han.

Selv om han og Cæcilie har professionelle 
erfaringer med afvikling af festivaler, mener 
han sagtens, at andre andelsboligforeninger 
uden samme udgangspunkt kan lade sig inspi-
rere. Især et element skal være til stede for at 
lykkes.

- Man skal synes, det er sjovt, siger Jens 
Uhre Karlsson.  

Andelshaver
ne vil bruge 
vinderpræmien 
på 5.000 kroner 
til at afvikle 
musikfestivalen 
i 2024. Til ven
stre ses ABF's 
landsformand 
Hans Erik Lund 
og til højre Otto 
Veie fra ABF's 
kreds Østjyl
land.

Bandet  
”Skråt op” fra 

naboforeningen 
A/B Vækst

huset gav også 
koncert. 

A/B Himmerig
gården vinder 
Årets A/B 2023 
for at starte et 
nyt kulturtilbud i 
Skødstrup.
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MEDLEMSTILBUD

JURIDISK LIVLINE

TO POPULÆRE  
EMNER SOM  
WEBINARSERIER 

”Den gode generalforsamling” og ”Persondata” lægger for, 
når ABF’s medlemsrådgivning udvider kursusudbuddet med 
webinarserier.

25. JANUAR GÅR DET LØS, når ABF stævner ud 
med det første af i alt fire webinarer i serien 
”Den gode generalforsamling”. Mødeserien 
er et spritnyt format, hvor medlemmer kan 
hoppe på ét eller flere af webinarerne alt efter 
behov. Man behøver med andre ord ikke at 
gennemføre webinarerne ét for ét, forklarer 
jurist i ABF, Hanne Pedersen: 

− Erfaringsmæssigt ved vi, at der er stor for-
skel på medlemmernes viden om et emne som 
fx generalforsamlingen. Nogle er nye bestyrel-
sesmedlemmer, andre repræsenterer de rutine-
rede kræfter. Med en webinarserie ønsker vi 
at tilbyde viden til begge målgrupper, så alle 
bestyrelsesmedlemmer uanset erfaringsniveau 
kender bestyrelsens opgaver før, under og 
efter generalforsamlingen.

De fire webinarer om generalforsamlingen 
dækker:
25. januar:  Generalforsamlingen – sådan bli-

ver I klar (1/4)
1. februar:  Økonomi og ansvar på generalfor-

samlingen (2/4)
8. februar:  Forslag og flertal på generalfor-

samlingen (3/4)
15. februar:  Dirigentens rolle på generalfor-

samlingen (4/4).

Webinarserien om generalforsamlingen 
handler primært om ”best practice” med ud-
gangspunkt i ABF’s standardvedtægter. 

Personlige oplysninger
Persondataregler er EU-lovgivning, som 
medlemmerne skal overholde. Alle andels-

boligforeninger, store som små, skal nemlig 
overholde lovreglerne om persondata. Men 
hvordan tilrettelægger bestyrelsen arbejdet, så 
reglerne bliver overholdt? Hvilke dokumenter 
skal være på plads, og hvad med forholdet til 
administrator og revisor? De spørgsmål kom-
mer ABF’s jurist rundt om på webinarerne, 
forklarer juridisk chef i ABF, Anne Kristensen:

− Webinarserien ”Persondata” giver be-
styrelser den nødvendige viden for at kunne 
håndtere persondata inden for rammerne af en 
kompleks lovgivning. Bestyrelserne kan nemt 
komme galt afsted, når man fx skal håndtere 
adresser, andelshaveres navne og telefonnum-
re og samtidigt have styr på paragrafferne. 
Med webinarserien ”Persondata” bliver delta-
gerne klædt godt på til at håndtere de person-
oplysninger, som foreningen har ansvaret for. 

De tre webinarer om persondata dækker:
4. april:  Foreningens dokumenter og sam-

arbejdspartnere (1/3)
11. april: Andelshavernes rettigheder (2/3)
18. april: Sletning og sikkerhed (3/3).

Forud for begge webinarserier modtager del-
tagerne en e-mail med et link med adgang til 
webinaret. Det er ikke muligt at tænde egen 
mikrofon under webinaret, som bliver optaget 
og vil være tilgængeligt i 30 dage.   

Tilmelding via 
www.abf-rep.dk. 

https://www.abf-rep.dk/aktiviteter/aktivitet/164a26f3-879c-47a5-9e14-14f80676d9cb/
https://www.abf-rep.dk/aktiviteter/aktivitet/164a26f3-879c-47a5-9e14-14f80676d9cb/
https://www.abf-rep.dk/aktiviteter/aktivitet/063adec0-c5a5-4ff7-9e06-7da504b89776/
https://www.abf-rep.dk/aktiviteter/aktivitet/063adec0-c5a5-4ff7-9e06-7da504b89776/
https://www.abf-rep.dk/aktiviteter/aktivitet/c4a63ae1-f41d-4ebc-861a-b9fd97c8ad19/
https://www.abf-rep.dk/aktiviteter/aktivitet/c4a63ae1-f41d-4ebc-861a-b9fd97c8ad19/
https://www.abf-rep.dk/aktiviteter/aktivitet/e89f50bc-c988-4b96-be59-d3ca4b048e22/
https://www.abf-rep.dk/aktiviteter/aktivitet/e89f50bc-c988-4b96-be59-d3ca4b048e22/
https://www.abf-rep.dk/aktiviteter/aktivitet/0af2caee-38ec-4d45-8fca-31c00839810f/
https://www.abf-rep.dk/aktiviteter/aktivitet/96d2be76-1f84-4cb5-8feb-1af31c2e26ec/
http://www.abf-rep.dk


Er det en fordel at omlægge 
foreningens lån?

Specialteam Andelsforeninger ∙ Vesterbrogade 9 ∙ København V ∙ andelsboligforeninger@jyskebank.dk

Mikael Vedel, tlf. 89 89 92 61 ∙ Martin Grejsen, tlf. 89 89 92 87 ∙ Tim Lee Nielsen, tlf. 89 89 92 67

Kontakt vores specialister og hør mere.
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+45 3127 4643
mail@cohibe.dk

cohibe.dk

VI TILBYDER

EJENDOMSGENNEMGANG

SKRÆDDERSYET LØSNING

ETABLERING AF ANLÆG 

ÅRLIGT LOVPLIGTIGT TILSYN

BRANDVÆSNET TILKALDES 
AUTOMATISK VED UDVIKLING 
AF RØG

BEBOERE ADVARES 
ØJEBLIKKELIGT MED EN SMS

BILLIGERE FORSIKRING

ANSVARLIGHED OG TRYGHED

SSKADER KAN UNDGÅS ELLER 
REDUCERES VÆSENTLIGT

 

E R  J E R E S  E J E N D O M  S I K R E T  M O D  B R A N D ?  
HOS COHIBE ER VI  SPECIALISERET I  BRANDANLÆG TIL  ANDELS-  OG EJERFORENINGER

ABA ANLÆG 

COHIBE 

ET AUTOMATISK 
BRANDALARMSYSTEM (ABA) 

SPILLER EN AFGØRENDE 
ROLLE I AT BESKYTTE JERES 

EJENDOM, VÆRDIER OG BEBOERE 
MOD BRANDFARE.

BESTIL ET UFORPLIGTIGENDE TILBUD

FOR EN SIKKER EJENDOM

FORDELE
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SPØRG RÅDGIVERNE

JURA I ØJENHØJDE

 Skal sælger udbedre fejl og mangler på
peget i rapporterne?
 Hvis der er tale om ulovlige el- og VVS-installationer 
i boligen, er det ABF’s anbefaling, at bestyrelsen 
bør kræve, at sælger får udbedret manglerne. Fejl 
og mangler ved el- og VVS-installationer adskiller 
sig typisk fra andre fejl og mangler i boligen ved, at 
det kan være til skade for ejendommen, hvis de ikke 
bliver udbedret. Det er derfor ikke tilstrækkeligt blot 
at beregne et fradrag i overdragelsessummen.

 Er det en forbedring, hvis sælger får 
udbedret fejl og mangler påpeget i rap
porterne?
 Det kommer an på, hvad det er, der bliver lavet. Re-
pareres der på en gammel installation, vil der som 
udgangspunkt være tale om ren udbedring/vedlige-
holdelse. Bliver en ulovlig eller defekt installation 
erstattet af en ny installation, vil der som udgangs-
punkt kunne beregnes en forbedringsværdi. Der skal 
altså foretages en konkret vurdering, ligesom det er 
tilfældet med andre arbejder, der udføres i boligen.

 Hvad er et el og VVSeftersyn?
 Et el- og VVS-eftersyn er en rapport, der beskriver 
tilstanden af boligens el- og VVS-installationer. 
Rapporten skal laves af en autoriseret el- eller 
VVS-installatør. Formålet med eftersynene er at 
konstatere, om installationerne er lovlige og funge-
rer, som de skal. Eftersynene kan derfor være med 
til at sikre ejendommen mod brand- og vandskader.

 Er det lovpligtigt at få lavet el og VVSef
tersyn ved salg af en andelsbolig?
 Nej, der er ikke noget lovkrav om, at der skal udar-
bejdes el- og VVS-eftersyn ved salg af en andelsbo-
lig. Det er foreningens vedtægter, der afgør, om rap-
porterne skal laves. Hvis man som forening gerne 
vil tilføje krav i vedtægterne om, at eftersynene skal 
laves, kan man på generalforsamlingen vedtage den 
alternative bestemmelse til ABF’s standardvedtæg-
ter om el- og VVS-eftersyn. 

EL OG VVS 
EFTERSYN?
El- og VVS-eftersyn kan forebygge  
brand- og vandskader og sikre køber  
mod at overtage ulovlige eller defekte 
installationer.

HVORDAN ER DET LIGE MED ...

Læs mere på:
abf-rep.dk > Rådgivning



Vil I bo mere bæredygtigt?  
Sammen kan vi nytænke jeres boligforening.
Kontakt os for et uforpligtende møde.
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Telefon 33 15 15 20
mail@trioarkitekter.dk
www.trioarkitekter.dk 

Trio Arkitekter ApS
Sankt Knuds Vej 36 st.
1903 Frederiksberg C

BYGGETEKNISK RÅDGIVNING

Foruden trapper laver vi alle 
former for entrepriserenove-
ring:

   - Murerarbejder
   - Tømrerarbejder
   - VVS-arbejder
   - Blikkenslagerarbejder
   - Malerarbejder
   - Elarbejder
   - Gulvarbejder

PETER MALER ENTREPRISE

Herlufsholmvej 37 | 2720 Vanløse | Tlf. 38103280 | E-mail: kontakt@peter-maler.dk

DIN HOVEDENTREPRENØR &

GARANTI FOR GODT HÅNDVÆRK

koNTAkT oS I dAg og få ET godT TILbud

DIN TRAPPEEKSPERT
-  Vi har mere end 40 års erfaring i reno-

vering af trappeopgange.

-  Vi kommer altid gerne ud og giver et 
uforpligtende tilbud og rådgivning.

-  Vi er medlem af Danske Malermestre, 
og har lange tradtioner i det gode hånd-
værk.

-  Se alle vores referencer på vores 
hjemmeside www.peter-maler.dk

www.paalsson.dk
38 19 77 03    
bolig@paalsson.dk     
Skaffervej 8, 2400 Kbh NV

BÆREDYGTIG RENOVERING
PLAN FOR VEDLIGEHOLDELSE OG FORNYELSE 
ENERGIRENOVERING AF FACADE, TAG OG VINDUER
NYE ALTANER / ETABLERING AF ELEVATOR 
OPTIMERING AF ENERGIFORBRUG OG C02-AFTRYK 
SIKRING MOD KLIMAUDFORDRINGER 
NYE BOLIGER I TAGETAGE 
BYGGE- OG ØKONOMISTYRING

KONTAKT OS FOR AT HØRE, HVAD VI KAN HJÆLPE JER MED
Jovanka Mudresa Borly - 25 97 40 27 - jmb@paalsson.dk
Jess Andersen - 92 92 18 01-  ja@paalsson.dk

BYGNINGSRENOVERING 

35 ÅRS ERFARING
MED RÅDGIVNING AF BOLIGFORENINGER

Læs mere på:
abf-rep.dk > Rådgivning



Husk det, hvis du vil købe  
andelsbolig – eller have  
flyttet dit lån til os

Det er ikke tilfældigt, at lån til andelsboliger ligger os 
særligt på sinde. Som en bank, ejet af mere end 50  
fagforeninger, ved vi nemlig, hvad fælles ejerskab kan.

Bor du i andelsbolig, er det vigtigt at få gennemgået  
dit lån med jævne mellemrum – tænk, hvis ’huslejen’  
kan blive billigere.

Du får:
• En lav, konkurrencedygtig rente
• Hurtigt svar

Kontakt os og få en uforpligtende gennemgang.

Ring 3378 2000, 
book møde på 

lsb.dk/andelsbolig 
– eller skriv til

 lsb@lsb.dk

Lån &
 Spar Bank A/S, H

øjbro Plads 9-11, 1200 København K                                    Cvr.nr. 13 53 85 30.  Forbehold for trykfejl.

Lån & Spar  
er den bedste  
bank til  
andelsboliglån
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